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V současné době je naše žádost o dotaci na projekt Tělocvična ZŠ Vysoké Po-
povice umístěna v zásobníku projektů Národní sportovní agentury. V rámci po-
suzovacího řízení jsme získali plný počet bodů, ale vzhledem k vysokému zájmu 
byly vybrány projekty, které byly podány před námi. NSA nás ovšem informova-
la o možnosti dozajištění finančních prostředků na pokrytí projektů s plným po-
čtem bodů, tedy i našeho. Výsledky jednání se dozvíme do 30. 6. 2025. 

V avizovaných dotačních řízeních – úprava hřiště a následná péče o výsadbu 
– jsme uspěli a plánované projekty tedy realizujeme. Do konce června by mělo 
být zrekonstruováno asfaltové hřiště u školy. Péče o stromy proběhla již 
v jarních měsících, a to těmi nejlepšími arborety z nejlepších – v rámci školení 
ji provedla naše realizační firma Zahradnické úpravy Studenec.  

Postupně probíhají práce na ukládaní optického vlákna. Rámcově je dokon-
čena lokalita Nekázanec, Pastviska a také je kabel uložen v horní části vesnice 
okolo hlavní silnice.   

Někde jdou práce bez potíží, občas vznikne nějaký problém, který se snažíme 
operativně řešit. Odkryté jámy bohužel není možné do konečného stádia zavřít, 
snažíme se alespoň o zasypání jam při hlavní silnici, aby občané nemuseli vstu-
povat z chodníků do vozovky. Ne vždy je to ovšem možné.  

V několika případech došlo k problémům s realizační firmou, kdy dělníci bez 
vědomí nadřízených žádali občany o úhradu prováděných přípojek. Tyto situace 
jsme se stavbyvedoucím zajistili a skupina kopáčů byla neprodleně vyměněna.  
Připojení nemovitostí až do domovů je v rámci stavby zdarma na náklady spo-
lečnosti Cetin!!!  

Pokud máte pochybnosti, zda bude Vaše nemovitost napojena, či nikoliv, 
je možné zkontrolovat stav poptávky na webových stránkách obce, kde je pro-
jekt k nahlédnutí. V případě pochyb se na nás neváhejte obrátit. Vzhledem 
k poměrně chaotickému sběru prvotních dat jsme připojili již několik nemovitos-
tí, které v původním projektu nebyly řešeny. Většinou se jednalo o opuštěné 
či rozestavěné nemovitosti, nebo parcely.  

V měsíci dubnu jsme ve spolupráci s panem ředitelem ZŠ požádali společnost 
E.ON o připojení do sítě sdílené energetiky. Po výměně elektrorozvaděčů bude 
nově z vybudované FVE na střeše místní školy napájena kompletně celá budova 
školy, Pyxla, budova OÚ a hasičky, případně veřejné WC na hřbitově. Tímto po-
sledním krokem dosáhneme cíle původního záměru na komunitní energetiku. 

S ostatními projekty čekáme na vyhodnocení dotace na Tělocvičnu ZŠ. 

NOVINKY V OBCI 



Vážení občané, 
Obecní úřad Vysoké Popovice stále eviduje několik neuhrazených poplatků 
za komunální odpad a poplatků ze psů. Tyto poplatky byly splatné do konce 
května. Žádáme občany o kontrolu a případnou nápravu. V případě, že poplatky 
nebudou uhrazeny, vystavují se poplatníci riziku dvojnásobného navýšení tohoto 
nedoplatku.  
Číslo účtu: 8723641/0100, V.S.: číslo popisné příslušné nemovitosti. 
Výše poplatků zůstává stejná: 

• komunální odpad 800,-Kč za osobu přihlášenou na TP, nebo za chalupu   

• za každého psa 200,- Kč. 

• prosíme o nahlášení i jakékoli změny. 
Děkujeme za součinnost. 

Připomínka na úhradu POPLATKŮ V ROCE 2025 

1. Schválení Dodatku č. 1 ke smlouvě 
o dílo na stavbu Tělocvična ZŠ Vysoké 
Popovice se spol. Hrušecká stavební 
spol. s r.o. 

2. Schválení Dodatku č. 11 ke Smlouvě 
o vkladu majetku do hospodaření 
ze dne 20.2.2003 se spol. Svazek vo-
dovodů a kanalizací Ivančice 

3. Schválení Smlouvy o poskytnutí dota-
ce z rozpočtu JMK – Hřiště u školy 

4. Schválení změn Zakládací smlouvy 
a Stanov DSO KTS Ekologie 

5. Schválení změn Stanov Mikroregionu 
Kahan dso 

6. Schválení zmařené investice – protie-
rozní opatření v Doubí  

7. Schválení účetní závěrky ZŠ a MŠ Vy-
soké Popovice za rok 2024 

8. Schválení návrhu na rozdělení hospo-
dářského výsledku ZŠ a MŠ Vysoké 
Popovice za rok 2024 

9. Zrušení Obecně závazné vyhlášky 
1/2023 obce Vysoké Popovice, kterou 
se stanovují podmínky pro spalování 
suchých rostlinných materiálů v obci 
Vysoké Popovice  

10.  Zpráva o bezpečnostní situaci za rok 
2024 v obci Vysoké Popovice 

11.  Schválení Směrnice obce Vysoké Po-
povice pro zadávání veřejných zakázek 
na základě novelizace zákona 
134/2016 Sb. zákona o zadávání veřej-
ných zakázek 

12.  Schválení žádosti o poskytnutí dotace 
SK Vysoké Popovice 

Výpis z veřejného zasedání zastupitelstva obce č. 2/2025 ze dne 3.4.2025 

1. Schválení Smlouvy o poskytnutí dotace 
z rozpočtu JMK v rámci dotačního pro-
gramu: Podpora adaptačních opatření 
na změnu klimatu v roce 2025 

2. Schválení vedení obecní kroniky 

v elektronické podobě počínaje rokem 
2024 

3. Schválení Smlouvy o dílo se spol. M&M 
sportovní podlahy s.r.o. na realizaci     
zakázky rekonstrukce hřiště u školy 

Výpis z veřejného zasedání zastupitelstva obce č. 3/2025 ze dne 21.5.2025 
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Vzhledem k popisované problematice přechodů a míst pro přecházení v minulém 
čísle Povyku předáváme stanovisko PČR k naší žádosti o obnovení přechodů pro 
chodce v naší obci. 
Zachování náležitých rozhledových poměrů u přechodů pro chodce je jeden z nejdůle-
žitějších atributů bezpečného dopravního prostoru, které Policie ČR jako dotčený or-
gán při projednávání místní úpravy provozu hájí. Chodci, jako nejzranitelnější účastní-
ci provozu, musí mít náležitý rozhled pro bezpečné přejití pozemní komunikace. Jiný 
účastník provozu (např. řidič, cyklista) musí mít náležitou reakční možnost pro zasta-
vení nebo snížení rychlosti vozidla v případě, kdy by chodec vstoupil do vozovky bez 
toho, aby se přesvědčil, zdali může vozovku přejít, aniž by ohrozil sebe nebo jiné 
účastníky provozu na pozemních 
komunikacích (např. dítě). 
1. nejsou splněny rozhledy na vy-
čkávací plochy přechodu: 
Nesplněné rozhledy na vyčkávací 
plochy ze vzdálenosti dle ČSN 73 
6110 (50 metrů) 

Problematika obnovy přechodů pro chodce 

V březnu se narodila Marika Multušová. 
Blahopřejeme šťastným rodičům a přejeme hodně štěstí celé rodině. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

V březnu zemřela paní Marie Sapíková. 
V dubnu zemřeli pan Leo Landau a paní Zuzana Foralová. 
V květnu zemřel pan Vladimír Hudec. 

Čas ubíhá a nevrací, co vzal. 
Jen láska, úcta a vzpomínky v srdcích zůstávají dál. 
Upřímnou soustrast. 

4. Schválení záměru k pronájmu části po-
zemku 2076 o výměře 71 m2   

5. Schválení smlouvy Nájemní smlouvy 
č. E618-S-4162/2024-Urb se Správou 
železnic, s.o. - uložení kabelizace přípoj-
ky nízkého napětí 

6. Schválení návrhu závěrečného účtu 
obce Vysoké Popovice za rok 2024 

7. Schválení účetní závěrky obce Vysoké 
Popovice za rok 2024 

8. Vzetí na vědomí rozpočtové opatření 
č. 1/2025 

9. Schválení zrušovací obecně závazné 
vyhlášky 1/2023, kterou se stanovují 
podmínky pro spalování suchých rost-
linných materiálů v obci Vysoké Popovi-
ce 

10.  Vzetí na vědomí rozpočtového opatře-
ní č. 2/2025 



2. přechody jsou v rozporu se závaznou 

normou ČSN 73 4001 (délka přechodu, 

absence hmatových prvků, absence vodící 

linie, revizní šachta v prostoru přechodu 

atd.). 

Policie ČR s ohledem na výše uvedené skutečnosti požaduje odstranit NEBEZPEČ-
NÉ přechody pro chodce, nikoliv doplňovat dopravní značení, které stávající nedo-
statky jakkoliv nezlepší a naopak dopravní prostor zaplní nadbytečným dopravním 
značením.                PČR, ÚZEMNÍ ODBOR BRNO-VENKOV, Dopravní inspektorát 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA - JARO V NAŠÍ ŠKOLE 

Jaro v naší škole bylo ve znamení 
mnoha mimoškolních aktivit. Hned na 
konci března proběhla již tradiční reci-
tační soutěž žáků naší školy. Pro porotu 
bylo velice těžké vybrat v každé třídě tři nejlepší recitátory, protože všichni byli 
velmi dobře připravení a opravdu se snažili. 

První týden v dubnu nás navštívil herec Ivan Urbánek s oceněným představe-
ním Já nic, já muzikant. Účastníci vytvořili orchestr, který pod vedením pana diri-
genta nacvičil a zahrál skladbu. Někteří hráči byli menší než hudební nástroj, 
na který hráli, ale to vůbec nevadilo. Druhý den nás navštívili vojáci z doby Bitvy 
tří císařů a představili nám zbraně a spoustu dalších věcí, které v té době využíva-
li (například ke komunikaci na dálku). Hned za týden navštívili prvňáci a druháci 
místní knihovnu, kde pro ně paní knihovnice připravila zábavný program. Věřím, 
že tím získala nové čtenáře. Na konci dubna nás díky MAS Brána Brněnska na-



vštívila paní spisovatelka Zuzana Pospíšilová a představila nám své knihy pro dě-
ti. Po představení knih následovala beseda, kde paní spisovatelka odpovídala 
na zvídavé dotazy žáků.  

Protože letos slavíme 80. výročí konce 
II. světové války, rádi jsme se zapojili do akce 
pana Mrkose a pomohli mu uspořádat velice 
zajímavou přednášku badatele Zdeňka Pruk-
nera o konci této tragické události dvacátého 
století. V neděli pak následovala výstava foto-
grafií, textů a předmětů souvisejících 
s osvobozením Vysokých Popovic. 

V březnu jsme zahájili teoretickou částí do-
pravní výchovy a v dubnu jsme na ni navázali 
praktickou částí na zámku v Rosicích a na kon-
ci května vše vyvrcholilo složením zkoušek 
a získáním řidičského průkazu mladého cyklis-
ty. Poslední květnový pátek absolvovali žáci 
naší školy Indiánskou stezku a jejím splněním 
získali osvědčení. Kromě střelby z luku museli 
zvládnout i krocení divokého mustanga 
a stavbu indiánského tepee.  

První týden v červnu nás navštívil pan Roblík a představil nám pomocníky 
v našich zahradách – čmeláky. Dozvěděli jsme se mnoho zajímavých věcí o jejich 
životě a chování. Už víme, že pokud čmelák leží na zádech a klepe křidélky, je 
rozčílený a nemáme ho dráždit. Pan včelař nás seznámil s rozdíly života včel a čmelá-
ků. Na závěr jsme měli možnost ochutnat čerstvý med. 

6. června večer jsme se sešli před školou abychom absolvovali tradiční Noc 
s Andersenem, kterou pro školu organizuje paní Mrkosová. Po opečení špekáčků 
k večeři jsme ve škole plnili různé čtenářské úkoly a soutěže. Starší žáci potom 
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I v letošním roce jsme si připravili akci pro 
naše prvňáčky. Spolu s dětmi z druhého ročníku a s paní učitelkou Polákovou 
navštívili naši knihovnu ve středu 16. dubna. Děti si prohlédly prostory knihovny, 
dozvěděly se, jak funguje a jaké knížky si v ní mohou půjčit. Postupně předvedly, 
jak už se naučily ve škole číst a v rámci akce se mohly do knihovny zdarma zare-
gistrovat. A protože se jako knihovna účastníme projektu „Knížka pro prvňáčka“, 
každý prvňáček byl pasován na čtenáře a unikátní knížku obdržel.  
Moc mě těší, že některé děti se po této akci opravdu zařadily mezi pravidelné 
návštěvníky knihovny a vídáme se u knížek i nadále.       

ZPRÁVY Z OBECNÍ KNIHOVNY VYSOKÉ POPOVICE 

měli možnost setkat se prostřednictvím internetu s autorem učebnic Matýskovy 
matematiky panem Milošem Novotným, kterého žáci znají jako pana Matýska. Pan 
Novotný nám ukázal, jak se tvoří učebnice a námi nově používané podcasty. Měli 
jsme možnost seznámit se s dalším využitím umělé inteligence. 

10. června proběhlo u školy pasování budoucích školáků. Pasoval je sám pan král 
v podobě herce Ivana Urbánka, který nás navštívil letos podruhé. 

Na konci června nás ještě čeká výlet za pirátským pokladem spojený s plavbou 
lodí po Dalešické přehradě a návštěva rozhledny u Kramolína. 24. června ještě pro-
běhne informativní setkání rodičů budoucích prvňáků s paní učitelkou Polákovou. 
A 27. června zakončíme letošní školní rok předáním vysvědčení. O prázdninách bu-
de provoz mateřské školy přerušen a ve škole proběhne velký úklid všech prostor. 
Společně s ostatními pracovnicemi školy připravíme školu i školku na další školní 
rok. 

Rád bych touto cestou poděkoval všem spolupracovnicím ve škole a školce, paní 
starostce a pracovníkům obecního úřadu i rodičům za spolupráci a důvěru v naši 
školu.                        Zdeněk Kříž 

NÁVŠTĚVA DĚTÍ Z NAŠÍ ŠKOLY 



V pátek 6. června jsme si s dětmi ve škole prožili 
další společnou Noc s Andersenem. Jako tradičně jsme ji zahájili opékáním špe-
káčků a musím velmi pochválit žáky starších ročníků, kteří s paní učitelkou Polá-
kovou zajistili potřebné dřevo a vše připravili. Dobře najedeni jsme se vrátili 
do školy a děti prokázaly svoje znalosti a pohotovost v připravených soutěžích. 
Díky panu řediteli nás dále čekalo on-line setkání s panem Novotným, spoluauto-
rem učebnice matematiky, kterou naše děti ve škole používají. Přiblížil nám, ja-
kým způsobem se učebnice tvoří. Po již tradiční diskotéce jsme se s menšími dět-
mi přesunuli do družiny a při čtení pohádek děti spokojeně usínaly. Starší děti se 
mezitím „bály“ na stezce odvahy, která je také novinkou letošní noci. Po jejím 
absolvování se už všichni uložili ke spánku. Ráno si děti převzaly diplomy a roze-
běhly se domů, aby si odpočinuly před Dětským dnem, který je čekal odpoledne 
na fotbalovém hřišti.                      Jitka Mrkosová 

NOC S ANDERSENEM 



Poprvé…. 
Nejhorší, co se může stát aktivnímu klukovi, je úraz, který 
ho vyřadí z kolektivu. Tahle nepříjemná věc se stala třinác-
tiletému Jirkovi. Je najednou sám a připadá si zbytečný. 
Zbývá mu pouze snít a vymýšlet si dobrodružství, v nichž 
hraje hlavní roli. Až nastane v jeho životě zásadní obrat…. 
Jeden z nejlepších příběhů naší dětské dobrodružné četby 
se už dávno zařadil do zlatého fondu klukovských románů. 
Nové vydání oblíbeného vyprávění z prostředí pardubické-
ho vodáckého oddílu, tentokrát s ilustracemi Dana Růžič-
ky, právě vyšlo u vydavatele Václava Vávry u příležitosti 
letošních 95. narozenin neocenitelného Miloše Zapletala 
– Zeta. 
…a podruhé 
Český rozhlas Brno vydal v letošním roce knížku 100+25 
brněnských kuriozit, absurdit a bizarností. A i zde máme 
díky Danu Růžičkovi své zastoupení – v sekci Umělecká 
díla, která stojí, či stála, za to je znovu uveřejněn jeho 
dávný a nesmrtelný komiks Pižmouni. 
Na výlet za Zdeňkem Burianem (a Danem Růžičkou) 
K příležitosti 120. výročí narození mistra Zdeňka Buriana 
uspořádali v Kopřivnici, která je s ním spjata, výstavy po-
stupně čtyřem výtvarníkům, jež jsou ovlivněni jeho tvor-
bou. Jedním z oslovených je právě i Dan Růžička, jehož obrázky zde budou k vidění 
po celé prázdniny (mimo pondělky). Navíc Kopřivnice a její okolí stojí určitě za ná-
vštěvu. Naleznete zde muzeum TATRY a nově i muzeum renovovaného vlaku Sloven-
ská strela. V sousedním Štramberku poté můžete vystoupat na slavnou Štramberku 
věž - trúbu, navštívit muzeum Zdeňka Buriana a ochutnat zaručeně pravé, vyhlášené 
"štramberské uši". Podtrženo a sečteno - tip na celodenní prázdninový výlet. 

Alena Blatanová, Dan Růžička, www.bohousek.cz 

ČETBA K VODĚ S VYSOKOPOPOVICKOU STOPOU 

Během letních prázdnin bude provoz kni-
hovny opět upraven. Navštívit nás můžete 
v následujících termínech: 

   2. července 
 16. července 
 30. července 
 13. srpna 
 27. srpna 

Knihovna bude otevřena v obvyklou dobu 
od 18 do 20 hod.  

Přijďte si vypůjčit to správné čtení na do-
volenou. Vybrat si můžete i dopředu 
z domova přes odkaz:  
https://kurim.tritius.cz/library/popovice 
Najdete ho také na webových stránkách 
obce v sekci Obecní knihovna.  
Těšíme se na Vás. 

 Jitka Mrkosová a Lenka Fišerová 

OBECNÍ KNIHOVNA - NÁVŠTĚVNÍ DOBA O PRÁZDNINÁCH 

https://kurim.tritius.cz/library/popovice
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Obvodní soutěž – Újezd u Rosic 
První velkou výzvou byla obvodní soutěž 
v požárním útoku a štafetě mládeže 
v Újezdu u Rosic. 

• Tým přípravky se předvedl ve své závod-
ní premiéře fantasticky a hned si odvezl 
2. místo!  

•  Mladší žáci se v konkurenci 18 týmů 
rozhodně neztratili a vybojovali 9. místo.  
 
Okresní kolo – Březina u Tišnova 

• O pár týdnů později jsme zamířili do Bře-
ziny u Tišnova na okresní kolo. 
Přípravka doslova zazářila a dosáhla na 
1. místo – nejvyšší možné ocenění!  

• Mladší žáci obsadili 12. místo, ale bojov-
nost, nasazení a týmový duch jim roz-
hodně nechyběly. 

Krajský přebor MHJ – Brno 
Naše soutěžní jaro vyvrcholilo účastí na 
Krajském přeboru Moravské hasičské 
jednoty v Brně – pro mladší žáky šlo o vů-
bec první zkušenost s vyšší soutěží. 
Závodili jsme v běhu jednotlivce s překáž-
kami, štafetě a požárním útoku. 

• V celkovém pořadí jsme se umístili na 
skvělém 9. místě, a to i přesto, že jsme 
často soupeřili s týmy o několik let star-
šími a zkušenějšími. 

• Navíc jsme si odvezli bronzovou medaili 
za běh jednotlivce!  

• V požárním útoku jsme obsadili 6. místo 
– výsledek, na který můžeme být prá-
vem hrdí. 

 

JARNÍ SOUTĚŽNÍ JÍZDA NAŠICH MLADÝCH HASIČŮ 

Jarní měsíce byly pro naše mladé hasiče plné soutěží, zážitků i cenných 

zkušeností. Ať už šlo o přípravku, mladší žáky nebo jednotlivce, všichni 

do závodů dali maximum a výsledky na sebe nenechaly dlouho čekat! 

Před koncem sezóny 
jsme se pochlubili na 
Dětském dni fotbalistů 
ukázkami oceněných 
požárních útoků obou 
věkových kategorií, 
které za hojné účasti 
diváků sklidily zaslou-
žený potlesk.  
Těšíme se na další zá-
vody, nové výzvy, 
a hlavně společné zá-
žitky. Požární sport 
totiž není jen o výsled-
cích – je o srdci, spolu-
práci a radosti z pohy-
bu.  
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FOTBALOVÝ KLUB SK VYSOKÉ POPOVICE - HI Pop v jarní sezóně 

Do začátku jarní sezony jsme vstupovali domácím zápasem se sou-
sedními Zakřany. Zápas se nám bohužel nevydařil a prohráli jsme. 
Další tři domácí zápasy jsme sehráli proti prvnímu, druhému a tře-
tímu týmu v tabulce. Zápasy byly vcelku vyrovnané, kdy jsme dva 
zápasy prohráli o jednu branku a soupeře jsme potrápili.  Pak na-
dešlo naše období, kdy jsme 3 zápasy za sebou vyhráli, a to proti 
Deblínu, Ketkovicím a Drásovu. Tyto výhry nám zajistily záchranu 
v soutěži. Tuto sezonu dle umístění v tabulce můžeme hodnotit spíše jako nepovede-
nou.  
Děkujeme za velkou podporu obci a našim věrným fanouškům, kteří nám fandí, i když 
se nedaří. 

Oddíl starších žáků zahájil novou závodní sezó-
nu 3. května obvodním kolem mládeže v požár-
ním sportu MHJ Rosicka a Brna-Sever v Újezdu 
u Rosic, kde jsme vybojovali 10. místo. 
O dva týdny později 17. května se starší žáci 
postavili na startovní čáru na Okresním přeboru 
mládeže v požárním sportu MHJ v Březině 
u Tišnova, kde skončil na 11. místě. 
Následující týden se zúčastnili starší žáci přebo-
ru MHJ v Brně na sportovním stadionu VUT. 
Zde jsme se umístili 12. místě. 
Úsilí a motivace k lepším výsledkům byla nejvíce 
zřetelná na přeboru MHJ, kde došlo k zlepšení 
času na štafetě z 64 sekund na 55 sekund. 
Nyní se mládežníci těší na zasloužené letní 
prázdniny.        za oddíl mladých hasičů Veronika Ingrštová, Radomír Ingršt a Jakub Posádka  



Do příští sezony bychom chtěli tým posílit o nové hrá-
če a zapojit mladší kluky z vesnice. 
V červnu jsme pořádali dětský den. Zúčastnilo 
se 66 dětí, které plnily různé úkoly a v cíli na ně čekala 
sladká odměna. Potom následovala ukázka požárního 
útoku, kterou provedly děti ze Sboru Hasičů Vysokých 
Popovic. Fotbalové odpoledne zakončilo poslední do-
mácí utkání s mužstvem FC Lažánky, které jsme roz-
hodli v poslední minutě a radovali se z vítězství 4:3. 
Věříme, že akce byla vydařená a těšíme se na příští 
rok.  
Děkujeme Všem za účast, podporu a budeme se opět 

těšit na začátek srpna, kdy odstartuje nová sezona.   

    Tomáš Martinka  

TENISOVÉ KURTY SK VYSOKÉ POPOVICE JSOU OTEVŘENY. 
Provozní doba od 7 hod do 21 hod.  
Rezervace na telefonu 608 712 985 
 

Od července po dobu 
prázdnin bude probíhat 
tenisová školička pro 
začátečníky i pokročilejší 
hráče. Individuální tré-
ninky a rezervace teniso-
vých kurtů je možná na 
telefonu 608 712 985. 

Těšíme se na vás!   
SK Vysoké Popovice 

PŘIJĎTE SI ZAHRÁT TENIS! 



  OSLAVY 80LETÉHO VÝROČÍ KONCE 2. SVĚTOVÉ VÁLKY 

V pátek 25. dubna 2025 se v naší mateřské škole konala přednáška připomínající 
události jara roku 1945 nejenom v naší obci. Od třebíčského badatele Zdeňka Pruk-
nera se mohla stovka posluchačů dovědět mnoho zajímavostí z válečné historie na-
šeho kraje. V prostorách základní školy si zájemci měli možnost prohlédnout výstavu 
dokumentů a fotografií věnovanou životu v Popovicích v době protektorátu, kterou 
doplňovaly i nálezy zbytků munice či dobové uniformy. Výstava byla přístupná 
i v neděli 27. dubna odpoledne. 
Při příležitosti 80. výročí konce druhé světové války pak byly 7. a 8. května 2025 po-
loženy květiny k pomníku obětem obou světových válek na návsi u kašny, k pamětní 
desce Karla Batelky a také k pomníčku 
v Popovicích padlého rudoarmějce na brněn-
ském Ústředním hřbitově. 
Děkujeme panu řediteli, učitelkám i všem 
zaměstnancům školy za pomoc při zajištění 
akce, stejně jako mnoha dalším spolupracov-
níkům, bez kterých by nebylo možné výstavu 
uskutečnit.          Jiří Mrkos, kronikář 



V měsíci březnu jsme se zájemci nejen 
z naší obce podnikli výlet do Olomouce 
na „Tvarůžkový festival“ a dále do Loštic, 
kde jsme ve velkém nakoupili voňavé 
výrobky. Na programu byly též Javoříč-
ské jeskyně a impozantní hrad Bouzov. 

ZA KULTUROU I POBAVENÍM 

Začátkem měsíce května jsme zorganizo-
vali na přání našich pěstitelů zájezd na 
Florii Kroměříž. Opět výstava nezklamala, 
dobře jsme nakoupili rostlinky i jiné nabí-
zené produkty. Někteří z nás zhlédli i do-
provodný zábavný program. Odpoledne 
jsme si užili prohlíd-
ku kroměřížského 
arcibiskupského zám
-ku. Poté jsme na-
sedli do otevřených 
minibusů a s erudo-
vaným výkladem 
projeli celou Podzá-
meckou zahradu.    

Další akcí v měsíci květnu byl „Jarní 
kvíz“ v Pyxle. Soutěžilo celkem sedm 
týmů, přičemž nešlo ani tak o všeobec-
né znalosti soutěžících, ale především 
o to setkat se a pobavit. Počasí nám 
sice příliš nepřálo, ale na dobré náladě 
a soutěžním zapálení to nikomu 
z přítomných neubralo. A o tom, že se 
akce vydařila, svědčí i chuť pořadatelů 
uspořádat během prázdnin další - 
„Letní kvíz“ v Pyxle. 
18. května se uskutečnil první 
„Sousedský bazárek“ přebytků vypěsto-
vaných rostlin. Zúčastnilo se hodně pěs-



červen 2025   Vysoké Popovice 

titelů i zájemců. K mání byly sazenice rajčat, dýní, kapusty, ale také bylinek 
a  okrasných rostlin. Doufáme, že se tato akce stane tradicí a znovu setkáme třeba 
už na podzim, tentokrát s výtěžky z našeho pěstitelského úsilí.  
Lenka Fišerová 
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Mezi 26 vybranými kadety 
unikátního programu ZeroG 
od iniciativy Česká cesta 
do vesmíru se nedávno pro-
bojoval i středoškolák Boris 
Brovkin. Ve speciálně upra-
veném letadle si na vlastní 
kůži vyzkoušel stav beztíže, 
který vzniká během parabo-
lických letů simulujících pod-
mínky ve vesmíru. 
Letoun během letu několi-
krát prudce stoupá a následně klesá po parabole, což na přibližně 22 sekund vy-
tváří prostředí bez gravitace. Právě v těchto okamžicích se účastníci doslova 
vznáší v prostoru. 
„Byl to neskutečný zážitek – na pár vteřin se vznášet jako reálný astronaut. A zá-
roveň si uvědomit, že Česká cesta do vesmíru není jen o nás, kteří teprve začíná-
me, ale především o budoucím českém astronautovi Aleši Svobodovi, který 
v příštích letech poletí do vesmíru jako druhý Čech po Vladimíru Remkovi. A jestli 
chcete sledovat neuvěřitelný příběh Aleše, ale i celého českého vesmíru, navštiv-
te web ceskacestadovesmiru.cz.“ říká Boris. Dodává, že na samotný let se přijel 
osobně podívat i prezident České republiky a ministr dopravy, což podle něj 
svědčí o rostoucí podpoře české vlády pro vesmírné projekty.  

Alena Blatanová, Boris Brovkin 

STUDENT Z VYSOKÝCH POPOVIC ZAŽIL STAV BEZTÍŽE 

http://ceskacestadovesmiru.cz


VYSOKOPOPOVICKÝ HOTEL (PS: POUZE LETECKY) 

Věděli jste, že už víc jak rok máme u nás 
v Popovicích hotel? A ne jak ledajaký. Najdete jej 
pod střechou naší školy, má 5 malých pokojíčků a je 
určen velmi specifickým hostům – rorýsům. Fascinu-
jícím leteckým akrobatům, které většina z nás jen 
sotva zná. A přitom nám mohou být velmi užiteční. 
Rorýs je malý tmavě hnědý ptáček velikosti vlaštov-
ky, ovšem jeho tělíčko je štíhlejší – aerodynamické, 
dokonale přizpůsobené životu ve vzduchu. Má dlou-
há, úzká křídla ve tvaru srpu a krátké nohy, které mu 
umožňují zachytit se na svislých stěnách. K běžné 
chůzi po zemi se však nehodí. Rorýsi se pohybují 

Je to již zapomenutá záležitost, ale i přes naši obec vedla v minulosti trasa legendár-
ního cyklistického Závodu míru. Fotografie z 50. let minulého století zachycuje prů-
jezd pelotonu směrem k Náměšti kolem Hudecovy hospody a stavení čp. 5 a 4. 
Po nahlédnutí do historie závodu lze konstatovat, že v letech 1954, 1955 a 1957 přes 
již Vysoké Popovice vedla etapa Brno – Tábor (trasa závodu konaného vždy začát-
kem května se rok od roku dost výrazně měnila). A pamětníci dodávají, že byla věno-
vána velká pozornost výzdobě domů podél hlavní silnice.  

Jiří Mrkos, snímek z archivu Gabriely Krškové 

VYSOKÉ POPOVICE V MINULOSTI 
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výhradně ve vzduchu, na zemi je téměř nikdy neuvidíte. A pokud už některý jedinec 
přistane, nebo spíše spadne, bude mít velký problém z rovného povrchu znovu vzlét-
nout. 
Pro rorýse je hlavním domovem vzduch. Tento pták během letu jí, pije, páří se, a do-
konce i spí – údajně tak, že střídavě vypíná vždy jednu polovinu mozku. Po vylétnutí 
z hnízda může mladý rorýs strávit až tři roky ve vzduchu, aniž by jedinkrát přistál! Žád-
ný jiný pták toto nedokáže. Hnízdit ale musí i rorýs. A proč ne třeba v hotelu? 
Rorýsi přilétají daleké z tropické Afriky do Evropy v květnu a odlétají už v srpnu – jejich 
pobyt je tak krátký, ale intenzivní. Hnízdí jak jinak než ve výškách - ve štěrbinách sta-
rých budov, pod střechami, ve věžích nebo ve skalních dutinách. Vejce kladou do tma-
vých dutin, aby ochránili svá mláďata před predátory. Rorýsi se velmi dobře adaptova-
ly na život ve městech. V poslední době však přirozených rorýsích hnízdišť ubývá, staré 
stromy s dutinami se kácí, staré domy se rekonstruují a moderní architektura štěrbiny 
příliš nenabízí. Rorýsi tak marně hledají vhodná místa k uhnízdění a z měst a vesnic 
se postupně vytrácejí. A to je velká škoda, neboť rorýsi se živí výhradně létajícím hmy-
zem – komáry, muškami i mouchami, a jediný pár může za den ulovit až 20 000 kusů 
hmyzu! Pomáhají tak přirozeně regulovat stav hmyzí populace, což se, obzvláště 
v blízkosti lidských obydlí, určitě hodí J Proto se dnes na zrekonstruované budovy škol, 
kostelů, úřadů ale i panelových domů instalují speciální budky s desítkami oválných 
otvorů, z nichž každý vede do samostatné komory – rorýsí hotely. 
A právě takový rorýsí hotel jsme nechali v rámci loňské rekonstrukce podkroví školy 
na tuto budovu nainstalovat a nyní čekáme na první ptačí hosty. V letošním roce už to 
asi nebude, ale až si některý rorýsí pár náš útulný pokojíček vyhlídne, vezte, že se bu-
de rád vracet. Rorýsi jsou totiž na změnu prostředí velmi citliví a do svých hnízdišť se 
vrací.   
Přeji krásné léto plné slunce, květin a ptačího zpěvu!                               Alena Blatanová 
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